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Püspöki jelentés a 2021-es évről 

 

„Jobban boldogul kettő, mint egy: fáradozásuknak szép eredménye van. Mert ha 

elesnek, az egyik ember fölemeli a társát. De jaj az egyedülállónak, mert ha elesik, nem emeli 

föl senki. Éppígy, ha ketten fekszenek egymás mellett, megmelegszenek; de aki egyedül van, 

hogyan melegedhetne meg? Ha az egyiket megtámadják, ketten állnak ellent. A hármas fonál 

nem szakad el egyhamar” (Préd 4, 9-12).   

 2021-ben immár második éve velünk élt Covid. Nem mehetünk el az egész világot 

megrázó olyan változások mellett sem, mint a modern kori népvándorlás vagy klímaváltozás. 

A biztosnak vélt európai hagyományok is a fejük tetejére álltak. A második világháború óta 

nem tapasztalt katonai fenyegetés tanúi vagyunk. Tapasztaljuk a folyamatos belpolitikai adok-

kapokot. Tudatában kell lennünk saját gyengeségünknek és esendőségünknek. 

 Ilyen keretek között végeztük munkánkat 2021-ben. A sokat emlegetett korona vírus 

járvány miatt az elmúlt esztendőben még számos alkalmat zoomon vagy más felületen 

tudtunk csak megtartani. Ez a kényszerűség azonban lehetőséget adott arra is, hogy a 

korábbiál több LMK-n tudtam részt venni, illetve sok gyülekezetbe videóra fölvett prédikációt 

tudtam elküldeni, ez természetesen nem pótolta a személyes találkozásokat, viszont öröm, 

hogy így ,,találkozhattunk” olyan határontúli testvérekkel is, akik a felvidéken, Kárpátalján, 

Délvidéken vagy éppen Amerikában élnek. Amikor ismét lehetőség nyílt offline 

találkozásokra örömmel látogattam a gyülekezeteket és az intézményeket. 

 Igehirdetői szolgálatok 

Mindenek előtt Isten igéjét kell a ránkbízottaknak tolmácsolni, tettem ezt a saját, budavári 

gyülekezetemben és számos más közösségben. Sok esetben kellett temetésen is szolgálnom, 

egyebek mellett lelkész testvérek sírjánál.  

 Teológiai munka 

A szó szűk és tág értelmében is igyekeztem teológiai munkát művelni. Tizenöt év szünet után 

újra rendszeresen tartottam előadásokat az Evangélikus Hittudományi Egyetemen. 

Igyekeztem figyelemmel kísérni a hatodévesek, és a másoddiplomások pályáját is, 

valamennyi északi kerületi hallgatót lelkigyakorlatra hívtam 3 napos lelkigyakorlatra hívtam 

Piliscsabára, írtam az EHE oktatói kötetébe, és számos teológiai előadást tartottam itthon és 

külföldön is.  

 Ökumenikus feladatok 

A szokásos imaheti és protokolláris alkalmak mellett (pl.: részvétel testvéregyházak 

püspökeinek beiktatásán) személyesen is szívügyemnek tekintem ezt a területet. 2021 

kiemelkedő ökumenikus alkalma volt a nemzetközi ökumenikus kongresszus. Ellentétben az 

1938-as találkozóval, ez most igazán nyitott szellemiségben zajlott. 
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 Nemzetközi kapcsolatok 

A covid idején különösen is fontos volt az a tudat, hogy hittestvéreinkkel is szoros 

kapcsolatban lehetünk: rendszeresen konzultálhattam a norvégiai, az iowai, a bajor, és más 

külföldi partnereinkkel. A Lutheránus Világszövetség következő, krakkói nagygyűlését 

előkészítő bizottság elnöke lehetek. Az év őszén elnökké választott az Erlangeni 

(Németország) központú Martin Luther Bund. Hosszabb szünet után ismét személyesen 

találkozhattunk a METT (Magyar Evangélikusok Tanácskozó Testület) közösségével. 

 Egyházkormányzás 

Elnök-püspökként különösen is feladatom a kormányzati szervekkel is rendszeres 

kapcsolattartás. Technikailag ezt megkönnyítette, hogy az Egyházügyi Államtitkárság a 

püspöki hivatallal szomszédos épületbe költözött. Az év tavaszán lelki napra hívtuk át Soltész 

Miklós államtitkárt és munkatársait. Látogatást tettem Azbej Trisztánnál, az Üldözött 

Keresztényekért felelős államtitkárnál, illetve több találkozóm volt kormányzati szereplőkkel. 

Mindent megtettem annak érdekében, hogy a Magyarország Kormányával megkötött 

szerződés pontjai érvényesüljenek, például a parókia építési és az óvodai programban. Bízom 

benne, hogy az evangélikus kórház ügye is előremozdul. Örömmel írtam alá azt a 

megállapodást, amelynek jegyében lelkészeink az államtól kiegészítő támogatást kapnak. 

 Kultúra 

Lehetőség szerint a Kovid idején is megtartottuk az általam vezetett Budavári Evangélikus 

Szabadegyetem alkalmait. Számos konferencián, könyvbemutatón, kiállítás megnyitón és 

zenei és kulturális fesztiválon vettem részt. 

 Média szolgálatok 

Rendszeresen meg kell szólalnom az egyházi és a világi médiában az olyan állandó músorok 

mellett, mint a Püspökkenyér, és a Lélektől Lélekig, gyakran lehetőségem kínálkozott a 

szélesebb nyilvánosság előtti megszólalásra. 

 Amiről külön szólnom kell 

 A szolgálat örömei mellett a gondokat és aggodalmaimat is meg kell osztanom az 

egyházkerület közösségével. Többször azt tapasztaltam, hogy korábban egy irányba húzó 

emberek mintha szekértáborokba rendeződnének. Egyáltalán nem vagyok a vélemények 

ütköztetése ellen, sőt kifejezetten örvendetesnek tartom a pezsgő és építő vitákat. Mindez 

teljesen helyénvaló volna, ha úgy akarnánk a másként gondolkodót meggyőzni, hogy 

sszeretnénk az ő véleményét is megérteni, vagy akár készek vagyunk tőle tanulni is. 

 A köszönet szava 

 Hálás vagyok az egyházkerület minden gyülekezeteinek – benne a lelkészek, 

felügyelők és presbiterek – minden munkájáért és imádságáért. Köszönöm elnöktársam, Fábri 

György felügyelő és helyettesen, Cserhátiné Szabó Izabella sokirányú szolgálatát. Jó mindig 

megtapasztalni a püspöki hivatal munkatársainak kitartó szívós munkáját.   

Budapest, 2022 nagyhetében 


